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ACTA NÚM. 10/2023 

 
El dia 11 de setembre de 2023 a les 17:00 hores, a la Casa Comuna de Canillo, es 
reuneix el Consell de Comú en la sessió ordinària tradicional, anomenada per arrendar 
els Hostals, per donar curs a tot allò que sigui convenient per a la bona administració de 
la parròquia. 
 
 
El cònsol major dona la benvinguda a tots els assistents a la sessió de Consell tant als 
consellers de Comú, com als mitjans de comunicació presents així com als mitjans que 
estan connectats i a tots els ciutadans que segueixen el Consell per streaming.  
 
L’Hble. Sr. Francesc Camp dona lectura a l’ordre del dia de la reunió: 
 
1. Acta de Consell de Comú de la sessió del 26 de juliol de 2023. 
2. Proposta i modificació, si escau, d’una modificació de l’Ordinació Tributària de la 
parròquia de Canillo.  
3. Execució pressupostària del 2n trimestre de l’exercici 2023. 
4. Proposta i aprovació provisional, si s’escau, de la modificació 1 del Pla d’Ordenació i 
Urbanisme de la Parròquia de Canillo - Revisió any 2023. 
5. Proposta i aprovació provisional, si s’escau, de l’Ordinació comunal del sistema 
d’ordenació per definició volumètrica respecte a una part de la parcel·la inclosa en la 
UASUC-A L’ALDOSA del POUP de la parròquia de Canillo, a l’Aldosa. 
6. Informació i ratificació dels acords de les Juntes de Govern de data 19 i 26 de juliol i 
2, 9 i 23 d’agost de 2023.   
 
 
Sota la presidència de l’Hble. Sr. Francesc Camp, cònsol major, i amb l’assistència dels 
Honorables membres de la Corporació que es relacionen a continuació:  
 
 
Cònsol menor 
Marc Casal Tomàs 
Consellers i Conselleres 
Miquel Casal Rossell 
Begoña Rubio Manzano 
Cerni Pol Rossa 
Anna Palmitjavila Martos 
Rafel Casal Carboné  
Elisabeth Font Álvarez 
Albert Torres Babot 
 
 
Ha excusat la seva absència  l’Hble. Sra. Dolors Cabot Vidal, consellera. 
 
Secretària general: 
Meritxell Moya Delgado 
 
 
Desenvolupament de la sessió: 
 
Havent estat convocada degudament aquesta sessió de Consell de Comú, d’acord amb 
el que disposa l’article 21 de l’Ordinació d’organització i funcionament dels Comuns, de 
data 24 de novembre de 2011; 
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Aquesta sessió serà transmesa per streaming i es procedirà a la seva gravació conforme 
al que disposa l’article tercer de l’Ordinació del 24-12-2021 de modificació de l’Ordinació 
del Comú de Canillo d’organització i funcionament dels Comuns, del 24 de novembre de 
2011. 
 
Un cop comprovada l’existència del quòrum perquè pugui ser iniciada, d’acord amb el 
que disposa l’article 22; i de conformitat amb els articles 23.2 i 23.3 de l’Ordinació 
d’organització i funcionament dels Comuns, de data 24 de novembre de 2011; 
 
Es procedeix amb l’ordre del dia establert, exposat a continuació: 
 
 
 
1. Acta de Consell de Comú de la sessió del 26 de juliol de 2023. 
 
L’Hble. Sr. Francesc Camp demana si hi ha algun comentari o consideració a fer sobre 
l’acta de Consell de Comú de la sessió del 26 de juliol de 2023. 

No havent-hi cap comentari al respecte, s’aprova l’acta del 26 de juliol per unanimitat. 

 

2. Proposta i modificació, si escau, d’una modificació de l’Ordinació Tributària de 
la parròquia de Canillo. 
 
 
El Sr. Cònsol cedeix la paraula a la presidenta de la Comissió de Finances per procedir 
amb el següent acord. 
 
L’Hble. Sra. Begoña Rubio comenta que es proposa modificar l’annex 1 que fa relació 
al tipus de gravamen i quotes tributàries, les mínimes i les màximes, de la taxa del servei 
d’higiene pública, la taxa pel servei d’enllumenat públic i l’impost de radicació d’activitats 
comercials, únicament afegint una nova activitat que seria un sub epígraf d’acord a la 
classificació de les activitats econòmiques Andorra 2019, seria la divisió 93, grup 93.2, 
classe 93.29. Això es deu bàsicament a que les estacions d’esquí van modificar, a 
proposta de Govern la seva classificació, el passat 18/11/2022, passant a ser activitats 
recreatives i activitats de muntanya.  
 
Això implica que cal afegir un epígraf, es crea amb aquesta finalitat el sub epígraf 93.2, 
classe 93.29, per tal que s’ajusti exactament al registre de comerç de les estacions 
d’esquí. 
 
El cònsol major demana si hi ha alguna consideració al respecte. 
 
L’Hble. Sr. Torres comenta que no té res a dir al respecte. 
 
No havent-hi cap altra observació, el cònsol major dona pas a la votació d’aquesta 
proposta, la qual és aprovada per unanimitat. 
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Seguidament es transcriu la corresponent modificació de l’Ordinació Tributària de la 
parròquia de Canillo, la qual serà publicada al BOPA per la seva bona eficàcia 
administrativa: 
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3. Execució pressupostària del 2n trimestre de l’exercici 2023. 

El Sr. Cònsol cedeix la paraula a la presidenta de la Comissió de Finances, 
Administració i Noves Tecnologies. 
 
L’Hble. Sra. Begoña Rubio procedeix a la presentació de l’execució pressupostària del 
segon trimestre del 2023, la qual es projecta en pantalla pel seu seguiment.  
 
Comenta que els punts principals a destacar en el tancament del segon trimestre del 
2023 del pressupost del Comú de Canillo són els següents: 
 
Durant el primer trimestre s’han liquidat ingressos per import de 9.788.269€ i despeses 
per import de 5.463.969€, la qual cosa reflecteix un resultat pressupostari provisional 
positiu sense romanents a tancament del segon trimestre de més de 4.324.300€. 
 
A nivell d’ingressos, portem liquidat un 44,6% del que vam pressupostar, en línia amb el 
teòric 50%, tot i que els ingressos patrimonials es produeixen a finals d’exercici. 
Si passem a analitzar per capítols, destacaríem el següent: 
 

 Capítol 1 Impostos directes (Foc i Iloc, Impost de construcció i radicació): a 
tancament del primer trimestre s’han liquidat el 53,5% dels ingressos del present 
capítol, que corresponen a: 
la facturació del foc i lloc, que es liquida seguint el calendari fiscal i lleugerament 
per sobre del pressupostat (109.501€ vs. 100.000€ pressupostats). 
Drets derivats de l’impost de construcció, per import de 853.987€ (46% del 
pressupostat). 
Impost de radicació: S’ha facturat donant compliment al nostre calendari fiscal, i 
s’ha liquidat un total de 220.383 euros (88,1% del pressupostat). 

 
 Capítol 2 Impostos indirectes (ITP): portem liquidat el 71,1%, 782.322,61€ que 

correspon exclusivament a impost de transmissions patrimonials del 1r i 2n 
trimestre. 

 
 Capítol 3 Taxes, Preus Públics i Altres Ingressos: a tancament del segon 

trimestre s’han liquidat el 58,8% dels ingressos que es va pressupostar pel 2023.   
 

En general totes les partides es troben per sobre del teòric 50% del pressupostat. 
Destaquem en el costat positiu la bona evolució dels preus públics de la Comissió de 
Gent Gran i Benestar Social i la de Joventut i Esports. 
 

 Capítol 4 Transferències Corrents: el tancament del segon trimestre s’ha liquidat 
en línia, 50,6% (849.859,00€ liquidats; 1.680.000€ pressupostats). El capítol 
inclou part de les transferències de Govern i la taxa de tinença de vehicles.  

 
 Capítol 5 Ingressos Patrimonials: inclouen les concessions, els cànons, els 

lloguers i els dividends. La baixa execució ve explicada pel fet que el 93,3% del 
capítol són els ingressos del cànon d’Ensisa que es liquida el darrer trimestre de 
l’any.  

 
 Capítol 7 Transferències de Capital: s’ha liquidat un 52,6%. El capítol inclou 

únicament el 80% de la transferència del Govern d’Andorra.   
 

 Capítol 8 Actius Financers: el capítol d’actius financers inclou la incorporació de 
romanents per equilibrar el pressupost, dels quals no procedeix liquidar res. 
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També inclou l’import del préstec que es va aprovar en el Consell de Comú del 
passat mes d’abril, per import d’1.700.000 €. Com es pot observar, la liquidació 
està a zero degut a que la còmoda posició de tresoreria ha permès que puguem 
esperar per la formalització del préstec, que està prevista de cara al darrer 
trimestre, i permetrà un estalvi considerable d’interessos.  

 
Entrant a la part de les despeses al pressupost del 2023, vam preveure unes despeses 
de 20.240.504€. Durant el segon trimestre hi ha hagut ampliacions pressupostàries per 
import d’1.711.000€.  
En aquest sentit, destaca l’esmentada ampliació d’1,7M€, que va passar pel Consell de 
Comú del 20 d’abril, per tal de formalitzar un nou préstec per ampliar el finançament de 
les obres de la reforma energètica i de noves ofertes d’oci del Palau de Gel.  
Com es pot veure, a data 30 de juny s’ha autoritzat el 72,8% de les despeses 
pressupostades i s’han liquidat el 24,9%.  
Si entrem a analitzar els imports autoritzats i liquidats per tipologia de despesa tindríem: 
despeses corrents, s’han autoritzat al 87,5%. Gran part d’aquestes despeses queden 
autoritzades a inici d’any, doncs, són compromisos ja establerts contractualment per tot 
l’exercici. Pel que fa a la liquidació, està bastant en línia amb el teòric (42,0%), tot i que 
depèn de l’enviament de les factures per part dels proveïdors i sempre hi ha decalatge. 
 
A nivell de despeses de capital, destaquem que a 30 de juny s’ha autoritzat un 44,5%, 
tot i haver-se aprovat el pressupost al mes de febrer.  
Pel que fa a la liquidació de les inversions, aquesta ha estat molt baixa (5,1%), però 
depèn de l’enviament de les factures per part dels proveïdors.  
 
Per últim a nivell de despeses financeres, respecte als actius financers inclouen 
l’aportació al Palau de Gel i al Fons de reserva, i els passius financers inclouen 
únicament la quota d’amortització de préstecs. De les despeses financeres s’han 
autoritzat un 97,6% i liquidat en un 20,1%.  
 
Pel que fa a la despesa per comissions, la següent taula mostra el % de despeses 
autoritzades i liquidades, detallades per tipologia de despesa i per departament.  
El comportament de les diferents comissions és bastant homogeni a nivell de despeses 
de funcionament. 
A nivell de despeses d’inversió, els que més despesa han autoritzat han estat la 
Comissió de Gent Gran i Benestar Social, un 96,5%, amb el Centre d’Atenció Primària. 
Urbanisme la segueix amb un 45,6%, amb l’autorització durant el primer trimestre de la 
despesa relacionada amb els estudis de capacitat de càrrega. També destacaríem obres 
i serveis amb un 45% autoritzat. 
En el costat oposat, destaca la baixa execució de la inversió de Joventut i Esports, que 
es situa en un 9%. El motiu és que el projecte principal que es va pressupostar (de 
60.000€), el pump truck, es durà a terme durant la segona part de l’any.  
 
En relació a l’endeutament, la previsió d’endeutament per l’any 2023 és del 31%, molt 
per sota del límit del 200% que estableix la llei d’estabilitat pressupostària i fiscal.  
De fet l’endeutament previst a data 31/12/2023 està previst en 5’7M d’euros. 
 
A data 30/06/23 la tresoreria neta del Comú és de 16.039.029,76€, sense incloure cap 
pòlissa. D’aquest import, 1.653.237,14€ correspon al fons de Reserva del Comú. 
Segons comentat, està pendent l’entrada d’1,7M d’euros de l’ampliació ja efectuada en 
Consell de Comú de 20 d’abril per a les obres del Palau de Gel. Recordem que no s’ha 
formalitzat encara el finançament per estalviar els interessos i perquè la posició de 
tresoreria és còmoda i interessa retardar-ho el màxim possible. 
En el costat contrari, comentar que hi ha reconduïts del 2022 per import de 
8.735.566,67€, dels quals ja portem liquidats 2.112.367,88€. Dit això, recordem que 
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encara que les adjudicacions d’inversió del 2023 es realitzin en la seva totalitat 
(8.257.200,00€) no és possible que es liquidin totes durant el 2023, sinó que es dilataran, 
depenent del ritme d’execució dels adjudicataris i de l’emissió de les factures.  
 
Així doncs, i com a conclusió, a tancament del segon trimestre, l’execució dels ingressos 
està en línia amb el que es va preveure al pressupost de l’exercici.  
Hem liquidat uns ingressos (drets) de 9.788.269€ fins al 30/06/2023, havent generat 
unes despeses per un import de 5.463.969€.  
El resultat pressupostari és de superàvit per import de més de 4.324.300€. 
Es tracta del segon trimestre i, tot i que és un resultat preliminar, mostra que portem una 
molt bona evolució i que l’execució dels ingressos es situa en el que va d’any per sobre 
del que es va preveure al pressupost de l’exercici.  
 
Finalitzada l’exposició de la consellera Rubio el cònsol major demana si hi ha alguna 
observació a fer al respecte.  
 
L’Hble. Sr. Torres diu que ha quedat clar que hi ha 12M€ de caixa, deute 8M€ i escaig, 
per tant el saldo real net del Comú és de 3M€, al voltant, més o menys, 3M€ i escaig. 
 
El cònsol major li demana al Sr. Torres sobre el deute de 8M€ i escaig euros que diu. 
 
El conseller Torres contesta que els 8M€ són el deute amb els proveïdors, de factures 
compromeses.  
 
El cònsol menor puntualitza que són 8M€ compromesos, els quals a data d’avui ja es 
porten pagats més de 2M€, per tant són 6M€, dels quals d’aquests 6M€ no es liquidaran 
tots, perquè no passa mai. Però, què estem buscant exactament, Sr. Torres? sempre 
estem amb el mateix, avui el Comú no tancarà. És a dir, si tanquem avui el Comú 
probablement ho faríem amb 3M€ havent pagat a tothom, calculat ràpidament, i fent 
front a tots els compromisos. 
 
L’Hble. Sr. Torres matisa que ells no busquen tancar el Comú, avui, Déu ens lliuri! Hem 
fet una reflexió amb veu alta, jo vinc d’un món i les coses m’agraden tenir-les amb aquest 
criteri que acabo de tenir, és el meu criteri, i només això, sense més.  
 
El Sr. Cònsol comenta que l’únic que li hem de posar en dubte, Sr. Torres, és que siguin 
8M€ que tinguem pendents de pagament, això s’ha de comprovar. Sí, que tenim una 
part dels romanents de l’any passat, però també entraran més ingressos i s’haurà de 
veure com tancarem l’any. També és cert que, i complementant una mica amb el que 
ha dit la Sra. Rubio, surt un superàvit, i està molt bé, però són dades que són molt 
provisionals, sempre ho hem dit i sempre ho hem intentat i així ha estat fins ara, de tenir 
un pressupost equilibrat, tants diners entren, tants diners es gasten. Evidentment, i en 
paral·lel tenim el tema del Palau de Gel, que són molts diners, i que hem cregut 
convenient endeutar-nos i separar tot aquest finançament de la resta de funcionament 
habitual del Comú, però si traiem el Palau de Gel l’idea que tenim nosaltres, igual que 
té vostè, Sr. Torres, d’intentar fer les coses bé i ser rigorosos amb els comptes és 
equilibrar ingressos i despeses a finals d’any.  
 
El conseller Torres remarca que el Palau de Gel ja tenim clar que costarà 6M€, és el 
pico que acabarem de definir, però d’entrada és això. Però està clar que les obres valen 
el que valen. 
 
El Sr. Cònsol puntualitza que estaríem en 5,7M€ exactament, si ens endeutem tot el que 
hem dit. Hi ha diferència, Sr. Torres. 
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El conseller Torres contesta al Sr. Cònsol que sap que acabaran pagant 6M€. 
 
El Sr. Cònsol insisteix que de moment són 5,7M€, no 6M€, Sr. Torres, temps al temps. 
 
El cònsol menor puntualitza que portem molts anys veient que els tancaments són bons, 
i aquest realment podem considerar que és dels millors que hi ha hagut. És a dir, vam 
fer un pressupost que anava en coherència amb el que es preveia d’any i veiem que 
s’està complint amb escreix, ja que d’ingressos estem molt millor del previst. I les 
despeses anem fent a mida que anem adjudicant i fent els projectes. Hi ha temes que 
es dilaten una mica més i d’altres que van més ràpid, però jo em sento molt còmode i 
content de poder anunciar, avui, a la població de Canillo que a tancament 1 de juny, 
estem a 4M€ de superàvit i amb 16M€ de tresoreria. Per tant, el tancament difícilment 
el podem tenir millor. D’aquí a finals d’any, aquests 4M€ segurament no es mantindran, 
segurament serà menys però també s’ha de tenir en compte que d’aquí a finals d’any 
tindrem uns ingressos, sí o sí, que són els que ens venen de les transferències i del 
cànon d’ENSISA que si els comptabilitzéssim a dia d’avui estaríem a un percentatge 
molt elevat de l’execució d’ingressos, per aquest motiu jo em quedaria amb la 
presentació de la Sra. Rubio, amb l’slide, en el qual tenim l’endeutament, que només és 
del 31%, previst a final d’any, amb 16M€ de tresoreria i amb 4M€ d’execució 
pressupostària, per tant estenc que és un tancament excel·lent per part del Comú de 
Canillo.  
 
Finalitzat el debat, el Sr. Cònsol dona pas a la votació de la proposta de tancament de 
comptes del segon trimestre del 2023, la qual s’aprova per majoria amb l’abstenció del 
membre de la minoria, l’Hble. Sr. Albert Torres. 
 
 
 
Seguidament es detalla la presentació visualitzada: 
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Seguidament es transcriu la liquidació pressupostària per capítols, esmentada anteriorment: 
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Seguidament es transcriu la liquidació de despeses per orgànic i econòmic, esmentada anteriorment:
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Seguidament es transcriu la liquidació d’ingressos, esmentada anteriorment:



Pàgina 34 de 70  CC/11-09-2023 



Pàgina 35 de 70  CC/11-09-2023 



Pàgina 36 de 70  CC/11-09-2023 



Pàgina 37 de 70  CC/11-09-2023 



Pàgina 38 de 70  CC/11-09-2023 



Pàgina 39 de 70  CC/11-09-2023 



Pàgina 40 de 70  CC/11-09-2023 



Pàgina 41 de 70  CC/11-09-2023 

 



Pàgina 42 de 70  CC/11-09-2023 

Seguidament es transcriu l’informe d'Intervenció sobre l’execució pressupostària del 
segon trimestre del 2023:  
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4. Proposta i aprovació provisional, si s’escau, de la modificació 1 del Pla 
d’Ordenació i Urbanisme de la Parròquia de Canillo - Revisió any 2023. 

 
L’Hble. Sr. Camp cedeix la paraula al president de la Comissió d’Urbanisme. 
 
L’Hble. Sr. Cerni Pol, exposa que es proposa una modificació número 1 del Pla 
d’urbanisme, i que es tracta d’una modificació i no d’una revisió. Per tant, el que es fa 
aquí és una modificació puntual, en tot cas no modifica cap principi estructural del Pla 
d’Urbanisme i concretament en aquest cas es tracta d’una fe d’errata d’un paràmetre 
que en el seu moment en els articles no es va transcriure correctament. Fa referència a 
l’ocupació de la clau 4.1, que en lloc del 50% es va decidir del 65%, però no es va 
transcriure, es va transcriure el 50% igual que la clau 4.2, i la diferencia entre la clau 4.1 
i 4.2 és aquest paràmetre de l’ocupació a la parcel·la que pot tenir l’edificació, per tant, 
es proposa de modificar el paràmetre de l’ocupació de la clau 4.1 que sigui del 65% de 
la parcel·la.  
 
Finalitzada la presentació per part del conseller Pol, el Sr. Cònsol  demana si hi ha 
alguna consideració al respecte. 
 
L’Hble. Sr. Albert Torres, comenta que no té cap consideració, que es tracta de rectificar 
un error que, pel que veig, hi havia al Pla d’Urbanisme i punt. 
 
L’Hble. Sr. Camp vol aportar una precisió, perquè s’indica que és una aprovació 
provisional perquè s’entén que després hi haurà una aprovació per part de la Comissió 
Territorial d’Urbanisme i per Govern i per això és una aprovació provisional. Desprès ha 
d’anar a Govern per la seva aprovació i desprès el Comú realitzarà l’aprovació definitiva, 
com s’ha fet amb tot el procés del Pla d’Urbanisme. 
 
No havent-hi cap altra observació, el cònsol major dona pas a la votació d’aquesta 
proposta, la qual és aprovada per unanimitat. 
 
 
Seguidament es transcriu el decret de la modificació 1 del Pla d’Ordenació i Urbanisme 
de la Parròquia de Canillo - Revisió any 2023, el qual serà publicat al BOPA per la seva 
bona eficàcia administrativa i el corresponent informe justificatiu: 
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Decret 

Decret del 12-9-2023 pel qual s’aprova provisionalment la Modificació 1 del Pla 
d’Ordenació i Urbanisme de la Parròquia de Canillo - Revisió any 2023. 

Vist l’article 5 de la Llei qualificada de delimitació de competències dels comuns del 4 
de novembre del 1993 i l’article 4.6 de la Llei 19/2017, del 20 d’octubre, qualificada de 
modificació de la Llei qualificada de delimitació de competències dels comuns; 

Vist el Decret legislatiu del 19 de juny del 2019 de publicació del text refós de la Llei 
general d’ordenació del territori i urbanisme, publicat al BOPA núm. 57 de data 26 de 
juny del 2019, i en concret als articles 11, 105 i 106; 

Vista la proposta de Modificació 1 del Pla d’Ordenació i Urbanisme de la Parròquia de 
Canillo - Revisió any 2023; 

El Comú de Canillo, en la sessió de Consell de Comú de data 11 de setembre del 2023, 
ha aprovat el següent: 

Decret 

Article 1 

S’aprova amb caràcter provisional la Modificació 1 del Pla d’Ordenació i Urbanisme de 
la Parròquia de Canillo - Revisió any 2023, juntament amb la justificació que la sustenta, 
la qual queda annexada a aquest Decret com a annex 1. 

Article 2 

Es remet al Govern, per a l’aprovació prèvia, la documentació relativa a la Modificació 1 
del Pla d’Ordenació i Urbanisme de la Parròquia de Canillo - Revisió any 2023, aprovada 
amb caràcter provisional, perquè, si procedeix, aprovi la seva conformitat en els termes 
del que disposa l’article 99 de la Llei general d’ordenació del territori i urbanisme. 

A l’aprovació definitiva, el contingut dels canvis resultants d’aquesta modificació 
s’integraran en el Pla d’Ordenació i Urbanisme de la Parròquia de Canillo (POUPC), 
repercutint en la totalitat dels seus documents i prevalent sobre aquells que s’hi oposin. 

Informació que es fa pública per a coneixement general. 

Canillo, 12 de setembre del 2023 

 
Francesc Camp Torres 
Cònsol major 
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JUSTIFICACIÓ DE LA MODIFICACIÓ 1 DEL PLA D’ORDENACIÓ I 

URBANISME DE LA PARRÒQUIA DE CANILLO – REVISIÓ ANY 2023 

 

La present Modificació 1 del Pla d’Ordenació i Urbanisme de la Parròquia de 

Canillo – Revisió any 2023, d’ara endavant POUPC, compleix amb els requisits 

establers a la Llei General d’Ordenació del Territori i Urbanisme, ara endavant 

LGOTU. 

La justificació i motivació d’aquesta modificació rau en el canvi de contingut d’un 

article de les Normes Urbanístiques, que per error de transcripció a l’article 139 

“Paràmetres reguladors de l’edificació”, punt 6 “Ocupació”, apartat a) “Subzona 

4.1”, tant a l’aprovació provisional, com a l’aprovació definitiva, es va fer constar 

un percentatge d’ocupació del 50%, quan la voluntat era establir-la en un 65%, 

ja que és el paràmetre que diferencia aquesta clau amb la clau 4.2 (de menys 

densitat). 

Seguint les indicacions de la Comissió Tècnica d’Urbanisme celebrada en data 

14 de juliol de 2023, es procedeix a aquesta modificació que no modifica cap 

dels continguts essencials (sistemes generals de comunicació, la classificació 

del sòl i les reserves de sòl destinades a infraestructures, equipaments i serveis 

públics) del POUPC, tal i com s’estableix als articles 103 i 105 de la LGOTU. 

La present modificació té implicació exclusivament sobre el Volum II. Normativa 

del POUPC. 

En conseqüència, l’article 139 “Paràmetres reguladors de l’edificació”, punt 6 

“Ocupació”, apartat a) “Subzona 4.1”, quedaria redactat de la següent manera: 

“Es fixa una ocupació màxima de 65% de la superfície de la parcel·la amb un 

màxim de 625 m² per edifici, s’han de retranquejar cada màxim de 20 m. i un 

mínim de 2 m de retranqueig” 
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5. Proposta i aprovació provisional, si s’escau, de l’Ordinació comunal del sistema 
d’ordenació per definició volumètrica respecte a una part de la parcel·la inclosa 
en la UASUC-A L’ALDOSA del POUP de la parròquia de Canillo, a l’Aldosa. 

 

El Sr. Cònsol cedeix la paraula al president de la Comissió d’Urbanisme. 
 
L’Hble. Sr. Cerni Pol, comenta que seguint el tràmit d’aprovació d’una sol·licitud d’uns 
particulars conforme a una edificació a la seva propietat, doncs, en funció de la 
normativa i en funció de les edificacions hi ha tres sistemes en que els edificis es poden 
bastir o reformar. Un és l’alienació a vial, que és  tocant els vials o les carreteres, l’altre 
és aïllar la parcel·la i després hi ha un tercer d’ordenació per definició volumètrica i això 
vol dir que complint les normes que el Pla d’Urbanisme estableix, cada modificació o 
construcció es defineix una mica com pot tenir els volums i en aquest cas es tracta 
d’això, es tracta d’un edifici al casc antic del poble de l’Aldosa, que complint amb la 
normativa ha demanat poder créixer amb unes finestres, amb unes obertures. S’ha 
realitzat la corresponent informació pública, que els veïns interessats han pogut venir a 
veure el dossier que, ara, es proposa en aquest Consell d’aprovar aquestes 
modificacions, d’aquest cos, d’aquest volum, que faríem aquestes formes d’aquests 
finestrals que tenim adjunts en el dossier.  

L’Hble. Sr. Camp, comenta que entén que, després, una vegada passat per la Comissió 
de Territori i Urbanisme de Govern i l’exposició pública s’aprovarà.   

El cònsol major demana si hi ha alguna consideració al respecte 
 
L’Hble. Sr. Torres no aporta cap consideració, comenta que no hi veu la raó per oposar-
se.  
 
No havent-hi cap altra observació, el cònsol major dona pas a la votació d’aquesta 
proposta, la qual és aprovada per unanimitat. 
. 

Seguidament es transcriu l’Ordinació comunal del sistema d’ordenació per definició 
volumètrica respecte a una part de la parcel·la inclosa en la UASUC-A L’ALDOSA del 
POUP de la parròquia de Canillo, a l’Aldosa: 
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Edicte 

 

Edicte del 12-9-2023 pel qual es promulga l’Ordinació comunal del sistema 
d’ordenació per definició volumètrica respecte al projecte de reforma i ampliació 
del Cobert Jumpere i modificació de terreny. 

Pel qual es promulga l’Ordinació comunal del sistema d’ordenació per definició 
volumètrica aprovat per Consell de Comú de Canillo, reunit en sessió del 11 de setembre 
de 2023, respecte el projecte de reforma i ampliació del Cobert Jumpere i modificació 
de terreny, situat a la carretera de l’Aldosa núm. 30, instada per la societat Sobtat SL, 
en part d’una parcel·la en Zona de Casc Antic inclosa en la UASUC-A L’ALDOSA del 
POUP de la parròquia de Canillo, a l’Aldosa. 

Exp. Núm. 24399/2023 

Registre núm. 1154080 

En compliment del que disposen els articles 17 i 18 del Reglament de Construcció i els 
articles 106 i 107 de les Normes Urbanístiques del Pla d’Ordenació i Urbanisme de la 
parròquia de Canillo, mitjançant el present Edicte es promulga l’Ordinació comunal del 
sistema d’ordenació per definició aprovat per Consell de Comú de Canillo, reunit en 
sessió del 11 de setembre de 2023, respecte el projecte de reforma i ampliació del 
Cobert Jumpere i modificació de terreny, situat a la carretera de l’Aldosa núm. 30, 
instada per la societat Sobtat SL, en part d’una parcel·la en Zona de Casc Antic inclosa 
en la UASUC-A L’ALDOSA del POUP de la parròquia de Canillo, a l’Aldosa.  

S’annexa a aquest Edicte la normativa i els paràmetres generals com a annex 1 i els 
plànols com a annex 2 de la present ordinació. 

Informació que es fa pública per a coneixement general. 

Canillo, 12 de setembre del 2023 

 
Francesc Camp Torres 
Cònsol major 
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6. Informació i ratificació dels acords de les Juntes de Govern de data 19 i 26 de 
juliol i 2, 9 i 23 d’agost de 2023.   

 

L’Hble. Sr. Francesc Camp demana si hi ha alguna consideració a fer de les Juntes de 
Govern. 

L’Hble. Sr. Torres comenta que respecte a l’acta de Junta de Govern del 19 de juliol, 
d’un tema que el Sr. Cònsol ja els hi va comentar l’altre dia, sobre la instal·lació del 
telecadira d’Encampadana que venia d’EMAP i vostè ens va dir que ens donaria una 
miqueta d’explicació: de què es tractava, quants anys tenia, quina data de caducitat té, 
que em consti, avui, aquesta informació no la tenim. 

El Sr. Cònsol matisa que aquest tema va ser objecte d’una reunió que van fer a part, 
amb vostè i amb la Sra. Cabot, per explicar-los detalladament aquest projecte. Jo ja els 
hi vaig dir que si volien més informació que em diguessin exactament quina volien i 
miraríem de fer-los-hi arribar o faríem, també, una reunió amb els tècnics d’ENSISA o 
de SETAP 365, per acabar-los-hi de precisar. Però, ens faria falta una mica més de 
precisió del què volen, Sr. Torres, perquè, clar, no és un projecte que sigui molt important 
a nivell de canvis, perquè es tracta de canviar un telecadira d’un lloc a un altre, però sí 
que hi ha una informació tècnica que si ens fan arribar exactament les seves inquietuds, 
els hi farem arribar. 

El conseller Torres respon que ells només volen i ja és el que li van comentar en el seu 
dia: els anys de vida del telecadira, quants anys té, quin nivell d’utilitat li queda. No es 
tracta tampoc d’entrar a nivell tècnic, perquè tampoc entenem. 

El Sr. Cònsol matisa que els anys d’antiguitat, ara mateix, no li sé dir, però la durabilitat 
d’aquest telecadira serà de tants anys com pugui funcionar. Caducitat? Com deia vostè 
abans, no en té, si es fan bé totes les revisions i un bon manteniment pot durar molts 
anys. Només recordar-li que ENSISA aquests darrers anys ha fet canvis de lloc de 2 
telecadires: el de Saladors i el de Solanelles, que els 2 tenen més de 20 anys, i encara 
funcionen i en aquell moment no recordo pas que ningú dubtés d’aquest canvi, perquè 
s’havia fet dins d’ENSISA, ara es fa dins de SETAP 365, som socis amb EMAP, som 
accionistes els 2 Comuns i Crèdit Andorrà de la societat i és un canvi que s’inscriu dins 
el marc d’aquest treball conjunt dins de SETAP 365 i també em reitero, ja li farem arribar 
aquesta informació que ens diu, que hi ha una feina tècnica molt important, tant des de 
l’empresa d’enginyeria ubicada al País que ha analitzat molt bé aquest canvi, indicant 
que es podia aprofitar i que es podia fer de nou dins d’aquest canvi de telecadira, com 
també de l’empresa fabricant d’aquest telecadira, que és POMA, amb un Pla de Qualitat 
que s’està seguint de forma molt estricta, perquè al fer aquest canvi d’emplaçament es 
garanteixi el màxim de fiabilitat d’aquest enginy portat a ENSISA, concretament a 
Encampadana. En aquest sentit l’equip tècnic està molt a sobre, i al contrari no ha 
d’haver-hi cap problema perquè tot aquest canvi es faci bé i aquest telecadira tingui 
molts anys de vida, Sr. Torres. 

L’Hble. Sr. Torres comenta que no és el mateix enviar un telecadira o dos, dins de la 
mateixa estació d’ENSISA, almenys al nostre concepte, que canviar o posar a la nostra 
part d’ENSISA un telecadira que ve d’ocasió d’EMAP. No és el mateix, almenys al nostre 
concepte no és el mateix, i nosaltres quan s’ha fet el canvi dins la mateixa estació no 
hem posat cap obstacle, ni cap objecció, però bé, aquí tampoc entrarem al detall. 
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El Sr. Cònsol demana que per què no és el mateix? 

El conseller Torres diu que hi ha una raó molt senzilla, nosaltres hem entrat a aquest 
holding a través d’EMAP, el Comú de Canillo invertirà 36M€ a EMAP, i nosaltres traiem 
un telecadira d’EMAP d’ocasió i el posem aquí i per això ens agradaria que se’ns donés 
una miqueta més d’explicació d’això. Només això, sense més. No ho voleu entendre, ho 
puc entendre. 

El Sr. Cònsol responc que no és que no ho vulguin entendre, és que francament 
l’explicació que m’ha donat no veig la relació entre la inversió que fem global a EMAP i 
el canviar un telecadira de lloc. Ja s’ha explicat per activa i per passiva el motiu d’aquest 
canvi, Sr. Torres, obeeix a sinergies de costos perquè estem al mateix vaixell i ja hem 
parlat moltes vegades del per què s’ha fet aquesta inversió nova a EMAP, que vull 
recordar que és un telecadira nou però també un enllaç esquiable, que encara no es 
farà, però per les properes temporades es durà a terme per poder pujar en qualitat a 
EMAP i poder tenir més ingressos i evidentment a la llarga més beneficis i estem al 
mateix vaixell. I pel que fa a la part dels costos és una sinergia molt important, un estalvi 
important, respecte a comprar un telecadira nou, un telecadira que d’acord amb els 
anàlisis tècnics es pot fer el canvi i no hi ha cap problema que es posi a ENSISA, i fent 
bé les coses, que entenc que es faran bé pot tenir molts anys de durada i francament jo 
crec que el problema que tenen vostès és que no estan en la pantalla de la integració, 
que és a la que estem ara. Vostès encara estan a la pantalla de que per un costat tenim 
a ENSISA per un altre a EMAP i que la Massana està a l’altra vall, a la vall del Nord i 
Canillo està a la vall d’Orient, sí, geogràficament, és cert, però a nivell d’empresa som 
una sola empresa, i a partir d’aquí s’han de buscar sinergies tant per ingressos com per 
costos, Sr. Torres.  

L’Hble. Sr. Marc Casal comenta que no entén la preocupació que es té per l’antiguitat 
de l’enginy. Només vol recordar que per exemple el telecadira de El Tarter i el de Soldeu, 
desconec els anys que tenen, però comptablement ja fa molts anys que estan 
amortitzats. Jo tinc 48 anys i el telecadira del Soldeu l’he conegut tota la vida i el 
telecadira de El Tarter deu tenir almenys 30 anys o més, el conseller Rafel Casal segur 
que ens ho sap dir, és a dir, jo crec que aquestes instal·lacions si s’estan fent les 
revisions periòdiques quan toquen i “ les grandes revisions”  en el moment que es  
canvien més punts de desgast, no ha d’haver-hi cap problema. Sr. Torres. Fa molt de 
temps, en un consell, ja li vaig dir que sembla que estigui parlant com si haguéssim 
adquirit un enginy a un país de l’Est o de Sud-Amèrica, que no tenim les garanties del 
fabricant. Les economies d’escala, tal i com deia el Sr. Cònsol, les tenim molt clares 
nosaltres i jo diria més, ens hem quedat estancats i no volem veure que la competència 
està fora de les nostres fronteres, la nostra competència a Canillo no és Arinsal-Pal, ni 
Ordino-Arcalís, ni Pas de la Casa-Grau Roig, la nostra competència està fora de les 
fronteres, hem de ser competitius amb tots els nostres veïns i hem de ser competitius 
amb Europa i pensant d’aquesta manera hem aconseguit de tenir una estació dins de 
les 10 millors del rànquing mundial i és d’aquesta manera que avançarem, no 
avançarem mai si estem pensant que el nostre soci ens està venent un producte que no 
està adaptat a les nostres necessitats. Aquest famós enginy mecànic del Forn, ja fa molt 
temps que està projectat, no s’havia fet per casuístiques econòmiques de la pròpia 
societat ENSISA i si a dia d’avui no estiguéssim integrats a SETAP 365, doncs, hauríem 
d’adquirir-lo nou i, ara, tenim l’oportunitat d’aprofitar un telecadira que ve de la Massana, 
però jo no li veig cap tipus de diferencia, Sr. Torres, d’un telecadira que vingui de la 
Massana o que vingui del Pla de les Pedres, que és territori nostre. Per tant, aquí, es 
veu la diferencia entre vostès i nosaltres, ja que nosaltres tenim una visió molt més a 
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llarg termini, una visió a l’exterior, i veiem clarament que la nostra competència està fora 
de les fronteres i que hem de fer pinya des d’Andorra per poder existir i ser competitius. 

L’Hble. Sr. Torres comenta que ni ell ni la Sra. Cabot tampoc mai han dit, ni volen 
comparar el manteniment de l’estació d’EMAP amb el manteniment dels teleesquís dels 
països de l’Est. Mai ho hem dit això. La única cosa que hem dit i que tornem a dir és que 
estem posant un telecadira d’EMAP d’ocasió aquí quan des d’EMAP, SETAP 365, s’han 
invertit 36M€ en una instal·lació que farem gairebé nova a la Massana. I que a més a 
més, quan es va parlar de les dades de tot això ja van quedar clares les diferencies de 
recursos entre una estació i l’altra, que avui no entraré a recordar, només, en tot cas, 
valdria la pena que matiséssim aquestes declaracions. Dit això, cadascú pot dir la seva 
opinió, nosaltres hem dit la nostra i no li donarem més tombs a aquest tema, però que 
quedi clar que és la nostra opinió. 

El Sr. Cònsol vol precisar, i amb això donarà per finalitzat aquest debat, dues coses: la 
primera, des de la direcció tècnica de SETAP 365, el telecadira que ve a ENSISA és 
dels més estàndards que hi ha, i dels que més se’n troben, que no sigui desembragable, 
és a dir, son estàndards i fiables, no posem un telecadira que és únic al mercat que 
porta problemes a altres estacions, no. És un model estàndard i fiable, el dia que parlem 
a la reunió que farem amb els tècnics ja es donaran més explicacions, no obstant en 
aquest punt ja ens quedem tranquils. I segona precisió molt important, perquè sobretot 
els ciutadans entenguin bé aquest canvi, hem de pensar que aquest canvi a EMAP de 
passar aquest telecadira que no és desembragable a un desembragable obeeix a una 
integració global de Pal amb Arinsal a nivell d’esquí, el primer pas és que un telecadira 
dels més importants d’Arinsal que és aquest que ara agafem aquí a ENSISA, va del peu 
al cap de pistes, és dels telecadires que més volum de gent puja actualment i quan fem 
esquiable la connexió entre Pal i Arinsal encara pujarà més, per això calia un telecadira 
desembragable, com a primer pas, que és el que s’està fent ara, i per a properes 
temporades l’ampliació del domini esquiable. Aquí, el posem en una zona que no és de 
màxima afluència, el posem a la zona d’Encampadana que s’obre aquest hivern, és una 
zona d’alta muntanya, de les més altes de l’estació i que ja se sap que hi haurà un dèbit 
d’esquiadors molt més baix, i a la vegada no s’agafa tot el telecadira, més o menys pel 
que hem pogut veure, s’agafa la meitat del telecadira a nivell de distancia, la meitat de 
pilones, de cablejat, la meitat de tot, perquè serà un recorregut molt més curt. I es posa 
aquí, perquè evidentment no és com el d’Arinsal, un lloc de màxima afluència, llavors 
per tots aquests motius és important que la gent sàpiga per què es fa el canvi. No es fa 
per dir que s’ha de posar sí o sí perquè a la Massana se’l treuen de sobre, no, obeeix a 
un encaix que benvingut sigui com ha dit el cònsol menor, previst des de feia moltes 
dècades a nivell del Pla d’Inversions d’ENSISA, i que ara es donen les circumstancies i 
el context per poder fer aquest canvi. 

El Sr. cònsol major dona per finalitzat aquest debat i li demana al Sr. Torres si hi ha 
quelcom més a comentar de la resta d’actes de Junta de Govern. 

El conseller Torres diu que a l’acta de Junta de Govern del 26 de juliol, a la última 
Comissió, que ahir vam parlar amb el President d’Urbanisme, que es va passar la factura 
d’un peritatge per fer unes permutes. Sup, avanci aquest tema, no demorem més això 
de la carretera de Prats, ja fa dies que parlem d’aquest tema, molts dies, mesos, anys. 

L’Hble. Sr. Cònsol diu que cap problema, en parlem, però no està parat aquest tema, 
Sr. Torres, s’ha fet una valoració dels terrenys, estem mirant bé per justificar aquesta 
valoració, és a dir, les explicacions tècniques del per què s’han fet aquestes valoracions, 
i en breu ens tornarem a reunir amb la propietat afectada per aquest tram, que encara 
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no s’ha pogut tancar l’acord, per trobar un acord, però no està parat aquest tema. Aquest 
està portant el seu curs, hi ha hagut diferents possibilitats de fer aquestes permutes, no 
només una, ara hi ha una de més concreta a sobre de la taula i és aquesta amb la que 
hem fet aquesta valoració. Confio que podem tancar aquest tema en positiu, no en 
negatiu, com a màxim a finals d’aquest mes.  

El conseller Torres diu que hi ha dues parts, és a dir, dos punts a tancar, les 
urbanitzacions de més avall de Cal Janetó i a dalt, sup tanquem-ho! 

El cònsol major diu que en tota negociació sempre hi ha dues parts i que les dues han 
d’estar d’acord, i el que s’ha de fer és vetllar pels interessos del Comú de Canillo, com 
a responsables del Comú. No podem acceptar tot el que se’ns demana des del privat, 
llavors és en això que estem treballant i confio que arribarem a bon port, però encara 
queden unes setmanes de negociació, com a mínim.  

L’Hble. Sr. Torres es reitera en que fa anys que es parla d’aquest assumpte. Sense més, 
no vull que ningú interpreti malament el que acabo de dir, però que les negociacions en 
un tema com aquest no haurien de durar tant de temps.  

El Sr. Cònsol replica que duren el que duren en base al que cadascú vol i pretén de 
l’acord, llavors a partir d’aquí, si no hi ha entesa i cadascú té una posició diferent i 
allunyada l’una de l’altra, s’allarga més, això es pot entendre perfectament, Sr. Torres.  

El cònsol menor vol matisar, ja que sembla que estiguin dormint, que recorda que les 
obres d’eixamplament de la carretera de Prats està fet, s’ha adjudicat i s’ha signat amb 
tots els altres veïns, per tant, durant aquest termini de temps la corporació comunal ha 
fet feina perquè s’ha arribat a un acord amb tots els veïns i pràcticament queda només 
un veí, perquè amb l’altre veí les converses estan molt avançades. Per tant, si la 
carretera de Prats s’ha adjudicat, s’està realitzant l’obra i s’han signat varis convenis, no 
faci creure que no estem fent res. Tal i com ha dit el Sr. Cònsol, en una negociació hi ha 
dues parts, aquestes s’han de posar d’acord, i sobretot i principalment la que és la part 
pública ha de reunir uns criteris i unes condicions que són irrevocables, i aquí és on 
estem, Sr. Torres. 

El conseller Torres diu que d’aquest tema ja s’ha parlat moltes vegades, en aquesta 
sala, i tampoc es tracta que ara entrem més al detall. És veritat, s’ha començat, s’ha 
adjudicat, s’ha adjudicat al meu entendre abans de que s’hagin signat tots els convenis, 
jo crec que aquests s’havien d’haver signat abans d’adjudicar. Avui, estem a on estem, 
el temps no farà marxa enrere, llavors demano que els convenis que falten signar es 
signin el més aviat possible. Sense donar més tombs a les coses, sense més, falten dos 
convenis per signar, per la informació que a mi em consta. I no entraré a parlar durant 
dues hores de la carretera de Prats.  

El cònsol menor comenta que li sap greu, els arguments del Sr. Torres, i a més ho podem 
buscar en les actes, perquè ho ha dit vàries vegades, en Comissió etc, ja que ens 
demanava que adjudiquéssim l’obra sí o sí i que ja aniríem informant dels convenis i ara 
ens diu que els hem de tenir tots signats, Sr. Torres siguem una mica seriosos i quan 
pensi una cosa segueixi-la fins al final.  

El conseller Torres replica dient que ell mai ha dit que s’adjudiqui una obra sense haver 
signat els convenis, mai. 

El cònsol menor contesta que han estat tots presents a les seves paraules. 
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L’Hble. Sr. Torres diu que una altra cosa és que hagi dit tirem endavant la preparació de 
tota la documentació, que això és un altre tema. 

El cònsol menor replica que tota la Comissió de Finances ha estat present i ha sentit les 
seves paraules en aquest aspecte. 

El Sr. Cònsol diu que es va procedir així perquè costava molt tancar els dos veïns que 
queden pendents i amb els altres, i això m’ho ratificarà el conseller Casal, President de 
la Comissió d’Obres i Serveis, el 80% de la zona que estem fent un eixample està cobert 
amb aquesta obra que estem fent més o menys. 

El conseller Casal assenteix a les paraules del Sr. Cònsol. 

El Sr. Cònsol finalitza dient que espera que es pugui tancar i que valia la pena tirar 
endavant per poder tenir aquest 80% fet, perquè els ciutadans que viuen entre 
l’encreuament de la carretera de Prats i del Forn, que són molts habitants ho agrairan, 
perquè almenys el 80% de l’eixample estarà garantit amb voravia i espero que el més 
aviat possible es pugui tancar l’altre 20%.  

L’Hble. Sr. Torres diu que ell també espera que es pugui tancar el més aviat possible. I 
aquesta és la meva inquietud.  

No havent-hi res més a comentar al respecte, el cònsol major dona per finalitzat aquest 
debat i es procedeix a la votació de les actes de Junta de Govern, les quals són totes 
aprovades per unanimitat a excepció de l’acta del 19 de juliol que l’Hble. Sr. Albert Torres 
s’absté fins a obtenir la informació sol·licitada, per tant aquesta s’aprova per majoria. 

 
 
I atès que no hi ha més assumptes què tractar, el cònsol major dona per acabada la 
sessió a les 17.48 hores, de la qual s’estén aquesta acta per a la deguda constància de 
tot allò esdevingut. 
 
 
 
 
 
P.O. del Comú       
La secretària general   El cònsol major 
Meritxell Moya Delgado   Francesc Camp Torres 
 


